

TEECA

TRADE ENHANCEMENT FOR EASTERN CARIBBEAN



ENHANCE COHESION AND SKILLS IMPROVEMENT

// ENCOURAGER LA MUTUALISATION DE COMPÉTENCES



A shared long-term vision and strategy

The Martinique Chamber of Commerce and Industry has been working for many years alongside the French Government and the Local Authorities, to be a major international business support actor as well as a valuable regional economic cooperation partner. Despite all our efforts, trade relationships within our Caribbean region remain weak.

The recent regional cooperation policies and the associated export development programmes require consequently the implementation of projects likely to embody this common will for regional integration and to achieve the opening up of markets to enterprises from the French Caribbean Outmost Regions and the English Caribbean.

With this aim, the Martinique CCI has worked closely in collaboration with its Caribbean partners, the OECS and the Caribbean Export, to design a project, called TEECA, that would act on the real impediments to the development of commercial exchanges in the Caribbean and would foster the conception of joint solutions and innovative products and services with a high-added value and a large export potential.

The European programme Interreg Caraïbes allows us, through the project Trade Enhancement for Eastern Caribbean (TEECA), to express our will and that of our partners to build a long-term vision and strategy that were jointly thought, shared and streamlined in a winning spirit to the benefit of our businesses and people.

We wish TEECA and its beneficiaries to radiate in our Caribbean basin and beyond.

Philippe JOCK
President of Martinique Chamber of Commerce and Industry
Président de la CCI Martinique



Enhance their potential for developing trade and catalyzing competitiveness

TEECA provides OECS countries with the unique opportunity to enhance their potential for developing trade and catalyzing competitiveness towards strengthened regional development and integration. The OECS has set a clear direction for the delivery of concrete outcomes in trade development that is embedded in programs such as TEECA and is therefore committed to being a partner in its implementation and the achievement of its desired results. Cognizant that trade is a powerful engine for economic growth and poverty reduction we are encouraged that the success of this project depends largely on collaboration and coordination among CCI Martinique, OECS and Caribbean Export Development Agency, as well as the various stakeholders in the region.

Construire une stratégie conjointement partagée

La Chambre de Commerce et d'Industrie de la Martinique est depuis de nombreuses années, aux côtés de l'Etat et des Collectivités, un acteur majeur d'appui au développement international des entreprises et de la coopération économique régionale. Malgré les efforts de tous, les relations commerciales au sein de notre environnement régional caribéen restent insuffisamment développées.

Les récentes politiques de coopération régionale et dispositifs de développement export associés nécessitent désormais la mise œuvre opérationnelle de projets pour concrétiser cette volonté d'intégration régionale et d'ouverture des marchés aux entreprises des Régions Françaises d'Amérique et vice versa.

C'est dans cet objectif que la CCI Martinique a travaillé de concert avec ses partenaires caribéens, l'OECS et la Caribbean Export, afin de proposer un projet qui agit tant sur les vrais freins à l'accroissement des échanges dans la Caraïbe que sur le développement conjoint de solutions et produits/services innovants à forte valeur ajoutée, avec une visée sur le grand export : TEECA.

Le programme européen Interreg Caraïbes nous permet, à travers le projet Trade Enhancement for Eastern Caribbean (TEECA), d'exprimer notre volonté et celles de nos partenaires de construire une vision et une stratégie conjointement réfléchies, partagées et rationalisées dans un esprit gagnant et au bénéfice de nos entreprises et nos populations.

Souhaitons à TEECA et ses bénéficiaires de rayonner dans notre bassin caribéen et bien au-delà.

Our commitment to the sharpened focus and relevance of the TEECA initiative underscores our delivery model that is aimed at improving the lives of our people.

Accroître leur potentiel de développement commercial et leur compétitivité

// Le projet TEECA représente, pour les états membres de l'OECS, une opportunité unique d'accroître leur potentiel de développement commercial et leur compétitivité par le renforcement de l'intégration et du développement régional. A travers son implication dans des projets tels que TEECA, l'OECS entend parvenir à des résultats concrets en matière de développement commercial. Sa contribution dans la mise en œuvre du projet en tant que par-
Dr Jules DIDACUS
General Director of the Organisation of Eastern Caribbean States, OECS
Directeur Général de l'Organisation des Etats de la Caraïbe Orientale, OECS



Continued enhancement of trade between the countries of the FCORs and the OEC

Caribbean Export was established in 1996 as the regional trade and investment promotion agency to serve 15 States of the Caribbean Forum (CARIFORUM), namely: Antigua and Barbuda, The Bahamas, Barbados, Belize, Dominica, Dominican Republic, Haiti, Grenada, Guyana, Jamaica, Saint Lucia, St. Kitts and Nevis, St. Vincent and the Grenadines, Suriname, and Trinidad and Tobago.

The Agency carries out numerous programme-based activities designed to enhance the competitiveness of regional small and medium-sized enterprises (SMEs), promote trade and development among the CARIFORUM, promote stronger trade and investment relations among CARIFORUM and the French Caribbean Outmost Regions (FCORs) and the EU Overseas Countries and Territories (OCTs) in the Caribbean, as well as promote stronger trade and investment cooperation between the Caribbean Community (CARICOM) and the Dominican Republic.

Caribbean Export's work focuses on nine priority areas: Agro-processing, Creative Industries, Financial Services, Health and Wellness, Information and Communication Technology, Manufacturing, Professional Services, Specialised Tourism and Renewable Energy. This development work has also strengthened the institutional capacity of public and private sector agencies, and BSOs, particularly sector associations, trade support institutions (TSIs) and investment promotions agencies (IPAs).

Given its mandate, Caribbean Export is committed to the TEECA project and the continued enhancement of

Pamela COKE - HAMILTON
Executive Director of the Caribbean Export Development Agency,
Directrice de l'Agence de Développement des Exportations du CARIFORUM.

tenir traduire cette volonté d'atteindre les objectifs escomptés. Conscients de l'importance du commerce comme puissant levier de croissance économique et de réduction de la pauvreté, la réussite de ce projet dépend largement de la collaboration et la coordination entre la CCI Martinique, l'OECS, l'Agence de Développement des Exportations du CARIFORUM, ainsi que les différents acteurs de la région. Notre engagement envers l'orientation et la pertinence de l'initiative TEECA met en exergue notre modèle de prestation qui vise à améliorer la vie de nos concitoyens.

PERSPECTIVES

A BUSINESS-SUPPORT PROGRAM

// PERSPECTIVES : UN PROGRAMME SUR-MESURE



REINFORCE TRADE EXCHANGES WITHIN THE CARIBBEAN REGION

// RENFORCER LES ÉCHANGES COMMERCIAUX CARIBÉENS



TACKLE EXPORTATION CHALLENGES

// SURMONTER LES FREINS À L'EXPORTATION



BOOST COMPANIES EXPORT PRODUCTS

// BOOSTER LE DÉVELOPPEMENT EXPORT DES ENTREPRISES



CONNECT COMPANIES IN A COMMUNITY

// CONNECTER LES ENTREPRISES DANS UNE COMMUNAUTÉ



// Créée en 1996, Caribbean Export est l'Agence de promotion du commerce et des investissements pour le compte des 15 états du CARIFORUM : Antigua et Barbuda, les Bahamas, Barbade, Belize, Dominique, République Dominicaine, Haïti, Grenade, Guyana, Jamaïque, Sainte-Lucie, Saint-Kitts et Nevis, Saint-Vincent et les Grenadines, Suriname et Trinidad et Tobago.

L'Agence mène une multitude de programmes axés sur des activités de renforcement de la compétitivité des petites et moyennes entreprises de la région, et des actions encourageant le commerce et l'investissement entre le CARIFORUM, les régions Françaises d'Amérique, les régions ultrapériphériques de l'Union Européenne dans la Caraïbe, et la République Dominicaine.

Les actions de l'Agence concernent les 9 secteurs prioritaires suivants : Agro-transformation, Industries Culturelles, Finance, Santé et Bien-être, Nouvelles Technologies de l'Information et de la communication, Services Professionnels, Production, Tourisme spécialisé et Energies Renouvelables. Les actions de Caribbean Export ont également permis d'accroître la capacité institutionnelle des agences publiques et privées, et des administrations de soutien aux entreprises : en particulier les associations, les institutions d'appui au commerce et les agences de promotion des investissements.

Compte tenu de son mandat, Caribbean Export, s'engage, à travers son implication dans le projet TEECA à poursuivre son action en faveur du renforcement des relations commerciales entre les régions françaises d'Amérique et l'Organisation des Etats de la Caraïbe Orientale.

30 COMPANIES

READY-TO-EXPORT

// 30 ENTREPRISES PRÊTES À L'EXPORT

CONCRETE ACTIONS

DEDICATED TO 5 SECTORS :

// DES ACTIONS CONCRÈTES DÉDIÉES À 5 SECTEURS :

MUSIC INDUSTRY

// MUSIQUE



Workshops
// Ateliers thématiques



GREEN COMPANIES

// ENVIRONNEMENT

Product development
// Création d'un produit



FASHION

// MODE

Linguistic immersion
// Immersion linguistique



AGROPROCESSING

// AGROALIMENTAIRE

Business retreat
// Séminaire de cohésion



ICT

// TIC

Entrepreneurial Challenge
// Challenge Entrepreneurial

Interreg
Caraïbes



TEECA



European Regional Development Fund



KEY STEPS

A 2-YEAR PROGRAM

// PRINCIPALES ÉTAPES : UN PROGRAMME DE 2 ANS

Activity 1 :

Understand regional markets

(online platform, Trade Facilitation Team)

// Activité 1 : Comprendre les marchés voisins (plateforme d'information en ligne, bureau commercial)

Activity 2 :

Build your export strategy

(workshops, Trade Facilitation Team)

// Activité 2: Construire sa stratégie export (ateliers thématiques, bureau d'appui commercial)

Activity 3 :

Improve your knowledge of fundings

// Activité 3: Connaître les solutions de financement (guide, événements)

Activity 4 :

Cooperate with other companies

(create innovating products, business retreat, linguistic immersion)

// Activité 4 : Coopérer entre entreprises (création de produits, séminaire de cohésion, immersion linguistique)

BOOST YOUR BUSINESS



Project leadear :

// Chef de file :

CCI MARTINIQUE
50, rue Ernest DEPROGE
97200 Fort-de-France
+596 55 28 00
teeca@martinique.cci.fr

Parteners:

// Partenaires :

OECS
P.O. Box 179, Morne Fortune,
Castries, Saint Lucia
+1 758-455-6327

Caribbean Export Dev. Agency
P.O. Box 34B, Baobab Tower,
Warrens, Barbados
+1 246 436-0578



GEOGRAPHICAL AREA

// PÉRIMÈTRE GÉOGRAPHIQUE

